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Sted 

Billedsalen i Bethesda, Rømersgade 17 

Deltagere 

Mødeleder 
Bent Lohmann, Indre By Lokaludvalg 

 

Repræsentantskabet 
A/B Hjørnehuset Anton Skovle 

Arkitekturoprøret Jep Loft 

E/F Amaliegade 13D-G Stefan H 

Gammelholm Beboerforening Michael Thorup 

KAB afdeling 1060, Kronprinsessegade 70/Gernersgade 41 Ditte Jessing 

Nansensgade-netværket Bent Lohmann 

Nørre Kvarters Beboerforening Sally Mountfield 

Rådet for Bæredygtig Trafik Kjeld Larsen 

 

Tilhørere 
Charlotte Ammundsens Pl. 2 Ole Jall 

Enhedslisten/Rosengården AB – Gårdlauget Gunna Starck 
 

Gammelholm Beboerforening 
 

Claus Biilman 

Gyldenløvesgade 8 Benedicte Ott 

Gårdlauget Vendersgade Karréen Peder Kjøgx 
 

Østerport kvarter Birgit  

Kastelsvej 30 
 

Camilla Rathsach 

Nyhavnsgruppen 
 

Ole Arboe 

Radikale Venstre 
 

Steen Juhl Olesen 
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Indre By Lokaludvalgs sekretariat 
Sofie Weisbach Skjøtt 

Julie Nørløv (referent) 

Baggrunden for bydelsplanen og lokaludvalgets arbejde 

med den 
• Bydelsplanen skal beskrive bydelens egenart og bygge på inddragelse i bydelen 

• I bydelsplanens Bilag 1 kan man se et overblik over møder, borgerinddragelse, 

spørgeskemaundersøgelser, data fra KK 

• Bydelsplangruppen har med afsæt i borgerpanelundersøgelse oktober 2022 holdt redaktionsmøder 

efterår 2022 – vinter 2023 samt et bydelsmøde den 5. oktober 2022 

• Udkastet til bydelsplanen blev forelagt lokaludvalget til kommentering i lokaludvalgsmødet den 9. 

marts og godkendt i lokaludvalgsmødet den 13. april 2023 

• Bydelsplanen er som minimum gældende for det siddende lokaludvalgs valgperiode og skal med 

tilpasningen af lokaludvalg fra 2021 revideres og godkendes af repræsentantskabet en gang årligt 

• Forvaltningerne bruger lokaludvalgenes bydelsplan som reference ved udarbejdelse af fx 

lokalplaner. 

Repræsentantskabets og tilhørernes bemærkninger og til 

bydelsplanen 
 

Bemærkninger vedrørende samarbejdet med Københavns Kommunes 

Borgerrepræsentation og forvaltninger 
• Bydelsplanen og implementeringen af den er relevant for Borgerrepræsentationens politikere 

• Københavns Kommune har øget fokus på borgerinddragelse, men vi aktive borgeren føler os ikke 

hørt, fx i forhold til parkering og lokalplaner. Det er et dilemma. Vi bliver desillusionerede. Vi 

mangler værktøjer til at gøre vores initiativer og bekymringer gældende over for politikerne og gå i 

dialog med dem. Vi skal finde løsninger på dette  

• Det er et paradoks, at lokaludvalgene er nedsat af Københavns Kommune for at sikre, at de lokale 

københavnere bliver hørt – men at de lokale københavnere ikke føler sig hørt 

• Lokaludvalget skal arbejde strategisk med at gøre sig gældende overfor forvaltningerne 

• Sagen om Toldbodgade er et skræmmeeksempel – her glemte forvaltningerne inputtet fra 

borgerne, der til en start havde spurgt om hjælp til at få løst problematikker med turistbusser, da 

gaden blev koblet på en politisk dagsorden vedrørende nedlæggelse af parkeringspladser 

• Det skal gøres klart hvad lokale københavneres indflydelsesrum er fra sag til sag i forhold 

Borgerrepræsentationens politikere 

• Københavns Kommune ønsker at nå bredere ud til byens befolkning med tilpasningen af 

lokaludvalg fra 2021, men meldingerne fra repræsentantskabet er, at det er for svært at trænge 

igennem til forvaltning og politikere  

• Lokaludvalgenes repræsentantskab er Borgerrepræsentationens opfindelse, der har til hensigt at 

øge københavnerdialogen. Men lokaludvalgene får flere tilbagemeldinger om, at lokale 



Referat af Indre By Lokaludvalgs repræsentantskabsmøde vedrørende 
bydelsplanen den 24. april 2023 
 

Side 3 af 4 
 

københavnere er frustrerede over ikke at blive hørt – og det problem løser nedsættelse af 

repræsentantskaber ikke 

• Repræsentantskabets bemærkninger til bydelsplanen kan sammenfattes til spørgsmålet: ”Hvad skal 

det nytte?” 

• Københavns Kommune håndhæver intet med mindre borgere selv efterspørger det 

• Hvorfor skal lokaludvalgene markedsføre københavnerinddragelse, hvis det kun fører til skuffelse? 

Bemærkninger vedrørende lokaludvalgets arbejdsformer 
• Repræsentantskabs rolle i implementeringen af bydelsplanen skal afklares og tydeliggøres 

• Lokaludvalgene har værdi – vi lokale københavnere er stærkere, når vi står sammen, og vores 

synspunkter bliver kvalificeret og båret videre af lokaludvalgene 

• Lokaludvalgene kan sætte fokus på sager gennem den offentlige debat 

• Som en del af implementeringen af bydelsplanen kan lokaludvalget invitere 

Borgerrepræsentationens politikere til en drøftelse af alternativer til de nedlagte parkeringspladser 

• Der er behov for, at flere kender til Indre By Lokaludvalg og ved, hvordan lokaludvalget kan arbejde 

med politisk indflydelse. Lokaludvalget bør sætte flere ressourcer af til at markedsføre sig 

• Lokaludvalget kan formidle til lokale københavnere hvordan politikerne stemmer – det er en mere 

aggressiv strategi i forhold til at få politikernes opmærksomhed 

• Lokaludvalgene og Borgerrepræsentationens politikere er samarbejdspartnere 

• Lokaludvalgene er både de lokales talerør og Københavns Kommunes forlængede arm  

• Den enkelte borgmester har ikke indsigt i hvad der foregår på lokalt plan – lokaludvalgene skal gøre 

dem opmærksomme på det 

• Lokaludvalget peger på løsninger  

• Lokaludvalgets erfaring er, at folk ikke engagerer sig i det generelle arbejde med bydelens og byens 

udvikling – men snarere i enkeltsager, fx vedrørende parkering 

• Lokaludvalget er et samlingssted for de hyperlokale – folk, der er engagerede i enkeltsager 

vedrørende fx egen gade 

• Lokaludvalgene skal varetage mange gruppers interesser, men vi hører mest fra de 

ressourcestærke; bilisterne. Vi skal også varetage interesser for dem, der ikke lader høre fra sig i 

samme grad – fx brugere af den kollektive transport, børn og ældre. 

Bemærkninger vedrørende byplanlægning 
• I handleplanen for bydelsplanens implementering skal der tages stilling til, hvilket kulturmiljø 

lokaludvalgets arbejde med bevarende lokalplaner først skal tage afsæt i – fx Snarens Kvarter i 

Middelalderbyen eller Kastelsvej i Østerport-kvarteret 

• Opfordring til Indre By Lokaludvalg om at kontakte Nørrebro Lokaludvalg vedrørende 

moderniseringen af Sølund. 

Bemærkninger vedrørende trafik og parkering 
• Lokaludvalget bør med bydelsplanen støtte Beboerforeningen for Dantes Plads, der arbejder mod 

en parkeringskælder på Dantes plads  

• Lokaludvalget skal presse på for at der findes en løsning på parkering – Københavns Kommune må 

anvise et alternativ til de nedlagte parkeringspladser, fx i form af erstatningspladser 

• Der er mange ledige p-pladser i Indre Bys parkeringsanlæg – det har Beboerforeningen for Dantes 

Plads talt op 



Referat af Indre By Lokaludvalgs repræsentantskabsmøde vedrørende 
bydelsplanen den 24. april 2023 
 

Side 4 af 4 
 

• Lokaludvalget hjalp beboere med erstatningspladser, da der manglede parkering i 

Nansensgadekvarteret. 

Bemærkninger vedrørende øvrig brug af byens plads 
• Københavns Kommunes brug af vej og plads – herunder tilladelse til opstilling af skurvogne og 

afspærring i forbindelse med filmoptagelse – er en kilde til undren 

• Der er kamp om brugen af byens rum 

• Råden over vejarealer er endnu et pivotalt punkt - Københavns Kommune har tilsynspligt med fx 

udeserveringer 

• Man kan foreslå en turistskat, der kan finansiere håndhævelse af regler for brug af vej og plads 

• Der er som nævnt i bydelsplanen brug for håndhævelse af reglerne for udeservering i Nyhavn og 

den øvrige bydel. Nyhavnsgruppen foreslår, at en turismeskat kan finansiere opmåling og 

håndhævelse af serveringstilladelserne. 

Repræsentantskabets godkendelse af bydelsplanen 
• Bent Lohmann orienterede om, at bemærkningerne i repræsentantskabsmødet ville blive taget til 

efterretning i forhold til handleplanen for bydelsplanen (se næste afsnit; ” Næste skridt - 

implementeringsgruppen for bydelsplanen”). repræsentantskabet tog dette til efterretning 

• Repræsentantskabet tog på denne baggrund bydelsplanen til efterretning. 

Næste skridt - implementeringsgruppen for bydelsplanen 
• Implementeringsgruppen for bydelsplanen skal som det første lave en handleplan for 

implementeringen af bydelsplanen. Handleplanen skal godkendes på Indre By Lokaludvalgs 

junimøde, hvorefter konkrete arbejdsindsatser relateret til bydelsplanen skal søsættes 

• Implementeringsgruppen mødes mindst fire gange årligt og skal hvert år i valgperioden udarbejde 

en årlig handleplan 

• Bent Lohmann opfordrede alle fremmødte til at engagere sig i lokaludvalgets arbejdsgrupper, 

herunder byudviklingsgruppen og implementeringsgruppen for bydelsplanen. alle lokaludvalgets 

arbejdsgruppemøder er åbne for alle interesserede, og alle fremmødte har taleret på møderne 

• Af de fremmødte meldte Jep, Sally, Klaus, Kjeld, Stefan, Ditte og Benedicte interesse i at deltage i 

implementeringsgruppen. Sekretariatet kontakter de interesserede angående den videre proces. 

  


